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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

A békét, a családok ügyét és a gyermekvállalás fontosságát hangsúlyozta Novák 

Katalin az ENSZ fenntarthatósági csúcstalálkozóján 
2023. szeptember 18. – MTI, hirado.hu, Index.hu, Magyar Nemzet, Mandiner, Magyar Hírlap, 

PannonRTV 

A béke hiányában sok, a fenntartható fejlődés érdekében tett erőfeszítés kerülhet veszélybe, 

vagy maradhat eredménytelen - jelentette ki Novák Katalin köztársasági elnök hétfőn New 

Yorkban, az ENSZ Fenntartható Fejlődési Célok értékeléséről tartott magas szintű 

tanácskozásának levezető társelnökeként. Az államfő, az ENSZ Közgyűlés ülésén részt vevő 

magyar delegáció vezetőjeként is, üzenetként fogalmazta meg, hogy együtt kell dolgozni a béke 

útjának keresésén a világ valamennyi konfliktus sújtotta térségében, mert béke híján növekszik 

fenyegetettség, fokozódik a fegyverkezési verseny, valamint megszakadnak a nemzetközi 

kapcsolatok. Hangsúlyozta, hogy azok hangját szeretné felerősíteni az ENSZ-ben a világ vezetői 

előtt, akik elszenvedik a háborút. Továbbá beszámolt arról, hogy a közelmúltban Ukrajnában 

járt, és az ott élő emberek üzenetét is elhozta New Yorkba a világszervezet ülésére. Novák 

Katalin második üzenetként, a társadalmakat fenyegető veszélyként arra hívta fel a figyelmet, 

hogy ha a családokat tönkreteszik, az iskolákat elhanyagolják, egyházat pedig lejáratják, akkor 

"elveszítjük életünk és az emberiség erkölcsi horgonyát, és ez végzetes hiba". 

 

Csák János: a magyar kormány azokat tudja támogatni, akik rendelkeznek 

ötlettel 
2023. szeptember 18. – MTI, Magyar Hírlap, hirado.hu, Demokrata, atv.hu, szekelyhon.ro, 

maszol.ro, Krónika.ro, promenad.hu 

A magyar kormány azokat tudja támogatni, akik rendelkeznek ötlettel, megvalósítási 

elképzeléssel, és legfőképpen szervezőerővel - mondta Csák János kulturális és innovációs 

miniszter hétfőn az erdélyi Kézdivásárhelyen. A tárcavezető a Kanta Szakképző Központ 

tanévnyitó ünnepségén vett részt a székelyföldi kisvárosban. Az intézmény a magyar kormány 

támogatásával felújított minorita rendházban működik, amely a Böjte Csaba ferences szerzetes 

által vezetett Dévai Szent Ferenc Alapítvány ügykezelésében van. Csák János ünnepi 

beszédében rámutatott: a projekt azért csodálatos, mert a helyi kezdeményezés Böjte atya és a 

magyar kormány támogatásával párosult. Emlékeztetett: a ferences szerzetes 30 éve pár 

banival a zsebében kezdte el gyermekmentő munkáját a dévai kolostorban, és mára 6000 

gyereket mentett meg a rossz sorstól. (…) Potápi Árpád János, a Miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős államtitkára arra emlékeztetett: Budapest több módon támogatja a 

külhoni magyarok szülőföldön való boldogulását, ezek egyike a szakképzési háló kiterjesztése. 

Hozzátette: az intézményekhez hasonlóan a szakképzést is folyamatosan támogatják, hiszen 

csak így tudja kiszolgálni a gazdasági fejlődést. Enélkül a magyar emberek nem tudnának 
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munkát találni, boldogulni szülőföldjükön és az elvándorlást választanák - figyelmeztetett. "A 

szülőföldön való boldogulás, a szakképzés, a helyi vállalkozók támogatása mind azt jelenti, 

hogy a helyi magyarságot erősítjük meg" - mondta Potápi Árpád János.  

 

Szijjártó: a világnak meg kellene ragadnia az ENSZ-közgyűlés adta lehetőséget a 

béketeremtésre 
2023. szeptember 18. – MTI, Magyar Nemzet, HírTV, hirado.hu, atv.hu, origo.hu, PannonRTV 

A világnak meg kellene ragadnia az ENSZ-közgyűlés adta lehetőséget az ukrajnai 

béketeremtésre, ehhez azonban párbeszédre van szükség a szembenálló felek között - közölte 

Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter hétfőn New Yorkban az ENSZ 78. Közgyűlésére 

érkezve. A Külgazdasági és Külügyminisztérium közleménye szerint a tárcavezető az ENSZ 

közgyűlésének alkalmából délutánra tervezett európai uniós külügyi tanácsüléssel 

kapcsolatban közölte, hogy kollégái nyilván óva fognak inteni mindenkit attól, hogy az orosz 

kormány képviselőivel találkozzanak és párbeszédet folytassanak velük. "Én azt gondolom, 

hogy ez egy rossz irány. Itt vagyunk New Yorkban, itt vagyunk az ENSZ közgyűlésén. Az ENSZ-

t nem azért hozták létre, hogy a hasonló gondolkodású emberek csoportosuljanak benne, arra 

vannak más szervezetek, például a NATO vagy az Európai Unió is ilyen" - jelentette ki. "Az 

ENSZ-t azért hozták létre, hogy az egymással akár még háborús viszonyban lévő felek is 

legalább beszélni tudjanak egymással, mert akkor van remény arra, hogy valamiféle megoldás 

körvonalazódjon, vagy legalábbis a helyzet ne romoljon" - tette hozzá. 

 

Potápi: A háború előtt körülbelül 500 kisebb-nagyobb atrocitás érte a kárpátaljai 

magyarokat 
2023. szeptember 19. – Magyar Hírlap 

Ukrajna a legerősebb tagállamként vált ki a Szovjetunióból, a függetlenség óta viszont 

folyamatos válságok váltják egymást. Ukrajna népességének egy jelentős része nincs otthon, 

emiatt számtalan család szakadt szét Kárpátalján is – mondta a Magyar Hírlapnak adott 

interjújában Potápi Árpád János. A nemzetpolitikáért felelős államtitkár szavai szerint éppen 

ezért most különösen nagy szükség van a magyar kormány támogatásaira, amelyből nem csak 

a régió magyar lakossága részesül. Kijev ennek ellenére ellenséges hangnemet üt meg, folytatja 

a magyarellenes politikáját. Budapest viszont tiszteletet követel: „Mindaddig nem tudjuk 

támogatni az ország Európai Uniós és NATO csatlakozását, amíg jogi garanciák mellett nem 

rehabilitálja az ukrajnai magyar kisebbség jogait” – szögezte le a politikus. 

 

Varga Judit: biztosítani kell a kárpátaljai magyar kisebbség jogait 
2023. szeptember 18. – MTI, Magyar Nemzet, Kronika.ro, Index.hu, PannonRTV 

Magyarország nem lesz abban a helyzetben, hogy támogassa Ukrajna európai integrációját, ha 

Kijev nem biztosítja az ottani kisebbség jogait - mondta Varga Judit hétfőn Madridban, az 

Európai Ügyekkel Foglalkozó Bizottságok Konferenciáján (COSAC). Az Országgyűlés európai 

ügyek bizottságának elnöke az uniós tagországok nemzeti parlamentjeiben tevékenykedő uniós 

bizottsági elnökök társaságában vett részt és szólalt fel a spanyol soros EU-elnökség jegyében 
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zajló tanácskozáson. "Egyértelműen támogatjuk Ukrajna integrációs folyamatát, de Kijev 

nagyon szigorú feltételsort kapott, amikor megelőlegezték neki a tagjelölti státuszt. Madridi 

felszólalásomban kitértem arra, hogy az ukrajnai magyar kisebbségi jogokat legalább a 2015- 
ös szinten kell biztosítani, a legújabb fejlemények viszont azt mutatják, hogy teljes jogfosztás 

zajlik Kárpátalján" - mondta Varga Judit, aki telefonon nyilatkozott Madridból az MTI-nek. 

 

Rákóczi Szövetség: már pályázhatnak a középiskolák az október 23-i utazásra 
2023. szeptember 18. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, felvidek.ma 

A Rákóczi Szövetség idén is meghirdeti nagy hagyományú és nagy sikerű Diákutaztatási 

Programját az október 23-i nemzeti ünnephez kapcsolódóan Kárpát-medencei középiskolások 

részére. A szövetség hétfői, MTI-hez eljuttatott közleményében felidézte, a program azt a célt 

szolgálja, hogy a Kárpát-medence országaiban élő magyar középiskolások együtt emlékezzenek 

meg az 1956-os forradalomról és szabadságharcról, illetve ehhez kapcsolódóan minél több 

élmény, kapcsolat szövődjön a magyar diákok, tanárok és iskolák között. A pályázat feltétele, 

hogy az utazó középiskolás csoport a Kárpát-medencében legalább egy határt átlépjen és egy 

másik iskolával közös programot szervezzen. A felhívás alapján 300 ezer forint utazási 

kerettámogatás nyerhető el, az utazók számától és a megtett távolságtól függően. 

         
Habár a magyar közösség gyalázásáért is börtönbüntetés jár, a romániai 

bíróságok soha senkit nem ítéltek el  
2023. szeptember 18. – Krónika 

A napokban módosult a romániai büntető törvénykönyv, amely továbbra is 

bűncselekményként kezeli, és hat hónaptól három évig terjedő szabadságvesztéssel sújtja a 

különböző közösségek elleni gyűlöletbeszédet. Az elmúlt években magyar jogvédő civil 

szervezetek számos feljelentést tettek az ügyészségeken a magyarságot ért gyalázkodások 

miatt, de az igazságszolgáltatás még senkit nem ítélt el. Kis Júlia kolozsvári ügyvédnőt 

kérdezték a fura helyzetről. Elmondta: a jogvédő szervezetek minden hasonló beadványát 

elutasítja az ügyészség. A feljelentés után az ügyet kivizsgálja az ügyész. A gyakorlat viszont azt 

mutatja, hogy legtöbb esetben még nyomozati szakaszban lezárják az ügyet. Az ügyész úgy 

értékeli, hogy a gyűlöletbeszéd nem elég súlyos ahhoz, hogy bűncselekménnyé váljon. ,,A Btk. 

cikkelyének alkalmazását bonyolítja, hogy ki tesz, illetve ki tehet feljelentést a közösség elleni 

uszítás tárgyában. Rendszerint érdekvédelemmel foglalkozó civil szervezetek tesznek bűnvádi 

feljelentést, a román jogrend azonban nem biztosít számukra lehetőséget a fellebbezésre abban 

az esetben, ha az ügyész lezárja az aktát, azaz berekeszti vagy el sem kezdi a büntetőeljárást” – 

magyarázta a fura helyzetet a szakember. 
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Szilágyi Dóra Emese lett a MIÉRT új és egyben első női elnöke 
2023. szeptember 18. – maszol.ro 

Húsz éve már annak, hogy a Magyar Ifjúsági Értekezlet ernyőszervezetként segíti a romániai 

magyar ifjúsági szervezetek munkáját, éppen ezért volt „20 év. 1 közösség: MIÉRT” az idei 

Tisztújító Küldöttgyűlés kulcsgondolata – írja közleményében a MIÉRT. A területi szervezetek 

küldöttei Szilágyi Dóra Emesét bízták meg a MIÉRT elnöki tisztségének betöltésével a 

következő 2 évre, Tornai Szilárd pedig elnökhelyettesként folytatja tovább munkáját a 

szervezetben. „A Magyar Ifjúsági Értekezlet a jövőben is meghatározó szerepet fog betölteni a 

romániai magyar fiatalok életében, úgy az érdekképviselet terén, mint a közösségépítésben. A 

mandátumom prioritásai között szerepel a tagszervezetek megerősítése, a magyar fiatalok 

versenyképességének a növelése, amivel az itthon maradást segítjük elő, illetve az új témák 

megvitatásával az aktuális társadalmi és gazdasági kérdésekre készítjük fel a fiatal generációt. 

Megerősíteni szeretnénk a generációkban a MI tudatot, hiszen a mi generációnk, a mi 

felelősségünk” – beszélt terveiről Szilágyi Dóra Emese, a MIÉRT újonnan megválasztott, első 

női elnöke. 

 

Békében él és együtt ünnepel a két nemzet Varsolcon 
2023. szeptember 18. – maszol.ro 

Varsolc lakossága ismét ünneplőbe öltözött a hétvégén, hogy megélje hagyományait, együtt 

ünnepeljen a településről elköltözött, de a szívükben még mindig varsolci testvérekkel. A 

kétnapos ünnepséget a jó hangulat és az önfeledt öröm jellemezte, melyről a helyi és a 

vendégfellépők, néptáncosok gondoskodtak. A vasárnapi istentiszteletet és a zoványi Thökölyi 

Vajk előadását követően, az egymás melletti két templomkert – az ortodox és református – 

határában lévő első és második világháborúban elesett varsolci hősök emlékére állított 

emlékműnél közös megemlékezésre került sor. Bréda Lajos RMDSZ-es polgármester ünnepi 

beszédében kiemelte, a falunap mindig összehozza a varsolciakat, éljenek bármilyen távol a 

településtől. Ilyenkor azok is ünnepelnek, akik bár itt születtek a faluban, más településen 

élnek és dolgoznak. „Nekünk ők is varsolciak maradnak, és biztos vagyok benne, hogy mindig 

nagy szeretettel jönnek Varsolcra, megnézni, milyen munkálatokat végeztünk, hogyan fejlődik 

a falu, meglátogatják egykori iskolájukat és a templomot, valamint mindazt, ami szép és jó volt, 

és megmaradt a mai napig”. 

 

Hit, kultúra, közösség: 20 éves fennállását ünnepli a kolozsvári Agnus Rádió  

2023. szeptember 18. – MTI, Krónika, maszol.ro 

Húszéves fennállását ünnepeli vasárnap, szeptember 24-én Erdély egyetlen református és 

közösségi rádiója, a kolozsvári Agnus Rádió – jelentették be hétfőn sajtótájékoztatón 

Kolozsváron. Kató Béla, az Erdélyi Református Egyházkerület püspöke arra emlékeztetett, 

hogy az egyház számára mindig fontos volt a kommunikáció, és ez nem csak a szószékről 

történik, hanem a sajtó, rádió révén is. Felidézte, hogy az Agnus Rádió kolozsvári gyülekezeti 

kezdeményezésre jött létre, de bekerült az egyházkerület által támogatott intézmények közé. 

Kolozsvár és környékének magyarsága számára fogható, de az interneten más régiókban is 
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hallgatják, a műsorok zöme podcast formájában a világhálóra is felkerül. Adorjáni László 

alapító, az alsóvárosi gyülekezet lelkésze felidézte, hogy az első református műsort 1990 

januárjában készítették el a Kolozsvári Rádió számára, majd svájci segítséggel professzionális 

stúdiót rendeztek be, melyet a többi magyar történelmi egyház is használhatott. Frekvenciát 

2001-ben sikerült szerezni, ezen román egyházi rádiókkal osztoznak, 3 és 8 óra között, illetve 

12 és 15 óra között van adásuk. „A műsorban az igehirdetések közvetítése és egyházi témák 

mellett a mindennapi élet kérdéseivel is foglalkoznak” – idézte az MTI a Kétágú református 

templom lelkipásztorát. 

        
Gyimesi György: mi a béke oldalán állunk 
2023. szeptember 18. – MTI, Magyar Hírlap, Index.hu, Vasárnap.hu 

Mi a béke oldalán állunk, nem szeretnénk tovább táplálni a háborút fegyverekkel - 

hangsúlyozta Gyimesi György, a felvidéki magyar párt, a Szövetség képviselőjelöltje hétfőn az 

M1 aktuális csatornán. A politikus a szeptember 30-án esedékes előrehozott szlovák 

választások kapcsán elmondta, hogy az embereket most leginkább az foglalkoztatja, mi lesz a 

migránsokkal, a drágulással, az energiaválsággal és a háborúval. Jelezte: ezekre a kérdésekre a 

Szövetség által kínált megoldások elnyerték az emberek tetszését. Gyimesi György azt mondta, 

"73 kampányrendezvényen és több tízezer megtett kilométeren" van túl, és tapasztalatai szerint 

a választók sokkal pozitívabbak most, mint a kampányidőszak elején voltak. "Bízom a sikerben 

és mindig elmondom az embereknek, hogy most vagy soha" - jelentette ki. 

 

Lánczi Tamás: A szlovák választáson a magyar párt lehet a mérleg nyelve 
2023. szeptember 18. – M1, hirado.hu 

Kevesebb, mint két hét múlva kiderül: lesz-e magyar párt a szlovákiai parlamentben. Az erre 

esélyes Szövetség képviselője szerint folyamatosan mozgósítanak, olyan témákkal foglalkoznak 

a kampányukban, mint a migráció, az infláció és a háború. Lánczi Tamás politológus az M1-en 

arról beszélt: még a szlovák közvélemény-kutatások is azt mutatják, hogy a magyar párt közel 

van a bejutási küszöbhöz. A magyarságot foglalkoztató legfontosabb kérdések kerülnek 

terítékre a Szövetség kampányrendezvényein – mondta a felvidéki magyar párt 

képviselőjelöltje az M1-en. Gyimesi György szerint biztató jel, hogy választóik sokkal 

érdeklődőbbek most, mint a kampány elején. 

 

Nálunk nem vörös vonalak, hanem piros-fehér-zöld sávok vannak – mondta a ta3 

adásában a Szövetség vezető politikusa 
2023. szeptember 18. – ma7.sk  

Talpraesett módon oldotta meg első egyéni országos szereplését Pál Attila, a Szövetség párt 

Most-Híd platformjának a közelmúltban megválasztott elnöke. A szlovák vezető hírtelevízió 

választási műsorának volt az egyik meghívottja, vitapartnere pedig a Kotleba pártjából indult, 

jelenleg a Szlovák Nemzeti Párt listáján induló Tomáš Taraba volt. Mindkét jelölt az ötödik 
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helyen indul pártja listáján a szeptember 30-ai választásokon. Pál Attila remekül oldotta meg 

a számára valószínűleg új szerepet, hogy élő adásban kell szerepelnie. Válaszainak egy része 

spontán megnyilatkozás volt, egyes részeknél pedig vélhetően hagyatkozott az előre elkészített 

jegyzeteire. A lényeg, hogy mondanivalója a témákhoz szorosan kapcsolódott, s elegánsan 

ügyelt arra is, hogy egy inkább konzervatívabb, szabadelvű politikus képét sugározza a néző 

felé. A műsorvezető a vitaműsor elején igyekezett Pált becsalni a Orbán Viktor és 

Magyarországgal kapcsolatos kérdések részletezésébe, a felvidéki politikus viszont 

határozottan kijelentette, hogy a történelmi tények tudatában tiszteletben tartja Orbán 

Viktornak az elszakított országrészekre vonatkozó kijelentését, viszont EU-tagként 

elképzelhetetlennek tartja bármilyen határ megkérdőjelezését. 

 

Menyhárt József: A magyar nyelvet regionális szinten hivatalossá kell tenni 
2023. szeptember 18. – ma7.sk  

A magyar közösség nyelvi jogaiért még bőven van mit tenni. Ilyen lehet például a magyar 

nyelvhasználat biztosítása az egyes hivatalokban. Menyhárt József, az MKP korábbi elnöke, a 

Szövetség listáján induló politikus szerint a magyar nyelv megőrzése alapvető kell, hogy legyen 

a felvidéki közösség számára. A kétnyelvűség természetes jelenség, hiszen az emberiség zöme 

„több nyelven éli” a mindennapjait. Ez Szlovákiában is így van, az országban pedig a magyarok 

alkotják a legnagyobb őshonos közösséget. Ezt támasztják alá a legutóbbi népszámlálási adatok 

is, hiszen az ország 8,5 százalékát a felvidéki magyarok alkotják. Nekünk a kétnyelvűség 

kérdése azért jelent prioritást, mert az anyanyelvünk presztízsét erősíti. Sajnos nem vagyunk 

egyenrangú tagjai ennek az országnak, nyelvi szempontból pedig egyáltalán nem. Az 

államnyelv adott, a nemzeti közösségek nyelvei a nyelvhasználati színterek tekintetében 

nincsenek egy szinten az állam nyelvével. Ebből kifolyólag vannak nyelvi helyzetek, amelyeket 

nem tudunk az anyanyelvünkön megélni – húzza alá Menyhárt József, aki szerint 

magánemberként ez a jog adott, viszont közösségi szinten ez nincs biztosítva. 

 

Gál Kinga: értékeik és érdekeik megvédése érdekében kulcsfontosságú a közép-

európai népek összefogása 
2023. szeptember 18. – MTI, Magyar Hírlap, ma7.sk 

Értékeik és érdekeik megvédése érdekében kulcsfontosságú a közép-európai népek 

összefogásának megőrzése és erősítése - jelentette ki Gál Kinga európai parlamenti (EP) 

képviselő, az EP külügyi bizottságának tagja a felvidéki Dunaszerdahelyen, ahol részt vett a 

Keresztény Európa című közéleti fórum panelbeszélgetésén hétfőn. Az európai parlamenti 

képviselő a Pázmáneum polgári társulás által szervezett fórumon a hagyományos értékek 

megvédésének fontosságáról, illetve a felvidéki magyar érdekképviselet megerősítésének 

fontosságáról szólt a közelgő szlovákiai parlamenti választásokon. A politikus e mellett a közép-

európai nemzetek összefogásának tétjére is rámutatott.  
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Szerb elnök: február végén vagy március elején előrehozott parlamenti 

választások lesznek 
2023. szeptember 18. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Index.hu, Karpat.in.ua, PannonRTV 

Március 4-én vagy egy héttel korábban lesznek az előrehozott parlamenti választások 

Szerbiában - jelentette be Aleksandar Vucic szerb köztársasági elnök vasárnap késő este a 

belgrádi Pink Televízióban. Az elnök hozzátette: a voksolást december 31-ig kiírja. Az utóbbi 

hónapokban az ellenzék többször is a kormány lemondását és előrehozott választások kiírását 

követelte. A kormánypárti politikát ellenzők utcai tiltakozásai azt követően kezdődtek el, hogy 

május 3-án egy 13 éves fiú az iskolájában lelőtte kilenc társát és az iskolaőrt, valamint egy tanárt 

és további öt diákot megsebesített. Az iskolai ámokfutás másnapján pedig egy 20 éves férfi 

gépkarabéllyal lelőtt kilenc embert, és további tizennégyet megsebesített a Belgrád melletti 

Mladenovacon és környékén. A tüntetők az erőszak ellen léptek fel, de voltaképpen a kormány, 

a köztársasági elnök és más, magas beosztású tisztségviselők menesztését követelték. 

 

Pásztor: Egyetlen megoldás, hogy aki nem kap menedékjogot, az nem hagyhatja 

el a központot 
2023. szeptember 18. – PannonRTV, Vajma.info 

Szerbiának felül kell vizsgálnia a migrációs politikáját - hangsúlyozta a VMSZ elnöke a 

Közügyek című hírháttérműsorunkban. Hozzátette, ezt a kérdést mozgatni kell, követelni kell 

ennek az ügynek a kezelését, mert tarthatatlan a helyzet. Pásztor István kiemelte, az országban 

nemcsak bandaháború zajlik a migránsok között, hanem a szervezett embercsempészet is 

virágzik. Ez az egész jelenség nem egy mai jelenség, nem egy tegnapi jelenség, 2015-től 

folyamatosan ennek a jelenségnek vagyunk az elszenvedői, azzal, hogy napról napra ez a 

jelenség mind durvább és durvább kereteket kap – mondta a VMSZ elnöke. Hozzátette ezt az 

sem segíti, amit Ursula von der Leyen évértékelő beszédében mondott. 

 

Az MNT harcol, hogy minél több fiatal tanuljon tovább magyarul Vajdaságban 
2023. szeptember 18. – PannonRTV 

Fremond Árpád, a Magyar Nemzeti Tanács elnöke az oktatási programról beszélt a 

Közügyekben. A Magyar Nemzeti Tanács továbbra is harcol érte, hogy minél több magyar fiatal 

tanuljon tovább magyar nyelven Vajdaságban  - mondta Fremond Árpád a Közügyekben. Az 

MNT elnöke szerint a múlt héten megtartott Eduexpó és Suliexpó nagyszerű lehetőség volt 

arra, hogy a tanulók és szüleik megismerkedjenek az itthoni kínálattal. Az egyetemek és a 

főiskolák bemutatkozása mellett az MNT ösztöndíjprogramját, a kollégiumokat, valamint a 

diák- és ifjúsági szervezeteket is megismerhették az érdeklődők. A kiállítók között voltak az 

Újvidéki Egyetem karai, a magyarországi kihelyezett képzéseket képviselő felsőoktatási 

intézmények és a szerbiai magánkarok is. 
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Kovács Elvira: Itt az ideje, hogy a Nyugat-Balkán EU-integrációs perspektívája 

megváltozzon 
2023. szeptember 18. – PannonRTV 

A VMSZ alelnöke az Európai Ügyekkel Foglalkozó Bizottságok Konferenciáján vesz részt. Itt az 

ideje annak, hogy a Nyugat-Balkán EU-integrációs perspektívája megváltozzon, a „Godot-ra 

várás” politikájáról a kiszámíthatóság, a hitelesség, a bizalom és a támogatás politikájára - ezt 

Kovács Elvira mondta. A VMSZ alelnöke az Európai Ügyekkel Foglalkozó Bizottságok 

Konferenciáján vesz részt. A politikus közösségi oldalán azt is közölte, felszólalásai során az 

ukrajnai nemzeti kisebbségek jogainak védelméről is beszélt. Ukrajna nemzetközi jogi 

kötelezettsége a nemzeti kisebbségek jogainak védelme. A nemzeti kisebbségek jogai emberi 

jogok, és Ukrajna európai törekvései miatt a vonatkozó nemzetközi szabályozások betartására 

kötelezhető - közölte Kovács Elvira. 

 

Összefogásban az erő 
2023. szeptember 18. – Magyarszo.rs 

Hétvégén rendezték meg az 55. Hajdújárási Szüreti Napok rendezvényt, mely során a szervezők 

három napon keresztül színes és tartalmas programokkal, kiállítással, koncertekkel és finom 

ételekkel várták az érdeklődőket. Pénteken, az esemény ünnepélyes nyitórendezvényén az 

egybegyűlteket Kern Imre, Szabadka alpolgármestere köszöntötte. Üdvözlő beszédében 

biztatta a hajdújárásiakat, hogy a hosszú évtizedeken át tartó hagyományaikat ezután is őrizzék 

meg és építsék tovább. 

 

Jubilál a szabadkai Nemzetközi Gyermekszínházi Fesztivál 
2023. szeptember 18. – PannonRTV 

A Régi mese című cseh előadással nyitották meg a 30. Nemzetközi Gyermekszínházi Fesztivált 

Szabadkán. A szemle hat napja alatt összesen 14 gyerekeknek készült produkciót mutatnak be 

Európából és Ázsiából. A fesztivál pénteken zárul. Jubilál a szabadkai Nemzetközi 

Gyermekszínházi Fesztivál, idén rendezik meg ugyanis 30. alkalommal. Színes program várja 

a legkisebbeket, és ami fontos: mindenhova ingyenes a belépés. Benépesült a szabadkai 

Gyermekszínház nézőtere a fesztivál vasárnap esti megnyitójára. 

       
Ukrajnában felmentettek hat miniszterhelyettest a védelmi tárcánál 
2023. szeptember 18. – MTI, Kárpátalja.ma, karpatinfo.net 

Ukrajnában felmentettek hétfőn hat miniszterhelyettest a védelmi tárcánál, miután a hónap 

elején új vezetőt neveztek ki a minisztérium élére Rusztem Umerov személyében. Az 

elmozdított vezetők között van Hanna Maljar is, aki rendszeresen adott tájékoztatást az 

Oroszország elleni háború fejleményeiről. Az ukrán államfő azután menesztette Umerov 

elődjét, Olekszij Reznyikovot, hogy a tárcával kapcsolatosan korrupciós vádak láttak 

napvilágot, mindenekelőtt a beszerzésekkel összefüggésben. Reznyikov több milliárd dollár K
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nyugati katonai segítség biztosításában működött közre az Oroszország indította háború tavaly 

februári kezdete óta, de őt magát nem vádolták korrupcióval. 

 

Nem állt meg az élet a Kárpátaljai Magyar Turisztikai Tanácsnál 
2023. szeptember 18. – Karpat.in.ua, karpatinfo.net 

Turisztikai worskhop Visken, a Fodó Sándor Közösségi Házban. Az oktatói nap a „ViaTisa” 

elnevezésű határon átnyúló, közös turisztikai projekt keretén belül valósult meg, melyet az 

Európai Unió támogatásával, a fehérgyarmati székhellyel működő Felső-Tisza Vidéki Többcélú 

Kistérségi Társulás és a Kárpátaljai Magyar Turisztikai Tanács közösen teremtett meg. Fő 

céljuk egy integrált, új, határon átnyúló turisztikai desztináció létrehozása két szomszédos 

térség részvételével, hozzájárulva a helyi kultúra, történelmi örökség megőrzéséhez. 

 

Családi délutánt tartott a Sztojka-líceum 
2023. szeptember 18. – Kárpátalja.ma 

A Karácsfalvai Sztojka Sándor Görögkatolikus Líceum családi délutánt szervezett szeptember 

17-én az intézmény tanárai, diákjai és azok családtagjai számára. A vasárnap délutáni 

rendezvényen változatos, valamennyi korosztály igényét kielégítő programokkal várták a 

családokat. A kisebbek bábszínházi előadáson vehettek részt, továbbá kipróbálhatták az 

arcfestést, a trambulint, a játszóteret. A nagyobbak számára kézműves foglalkozást, sportolási 

lehetőséget, apa-fia, anya-lánya ügyességi játékokat szerveztek. Emellett a jelenlévők 

megkóstolhatták a helyben készített vattacukrot, kürtőskalácsot és bográcsgulyást. 

 

Kerékpárokat kaptak a Técsői Református Líceum diákjai a Katolikus Karitásztól 
2023. szeptember 18. – Karpat.in.ua 

A Katolikus Karitász 70 darab kerékpárt ajándékozott a kárpátaljai szórványban működő 

Técsői Református Líceum diákjainak. A bringákkal, amelyeket Klaus Höhn, a karitász 

jószolgálati nagykövete gyűjtött Németországban maguk a diákok gurultak át a magyar-ukrán 

határon, aztán Beregszászból buszokkal szállították a kerékpárokat Técsőre. A líceumban az 5. 

osztálytól az érettségiig tanulhatnak magyar nyelven a gyerekek. Nagy részük nem técsői, 

hanem a környező szórványtelepülésekről jár be az intézménybe. A Katolikus Karitász az 

adománnyal azoknak a gyermekeknek kíván ajándékot biztosítani, akik ezekből a 

közösségekből anyanyelvükön kívánnak továbbtanulni. 

 

Szent Kereszt Felmagasztalás templombúcsú Beregszászban 
2023. szeptember 18. – Kárpátalja.ma 

A Beregszászi Római Katolikus Egyházközség temploma a Szent Kereszt Felmagasztalása 

titulust kapta szentelésekor, ezért a közösség az ünnep napján tartja a templombúcsút. A 

plébánia egyik legnagyobb ünnepére már hetek óta készültek takarítással, szervezéssel, 

vendégek meghívásával és természetesen imával, kérve a Jóistent, hogy ezen a szép napon 

árassza ki bőséges áldását a hívekre. 
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. szeptember 18. – Kossuth Rádió 

 

Kézdivásárhely patinás barokk épületegyüttesét, a kantai minorita rendházat, barokk kaput és 

Nepomuki Szent János kápolnát igazi nemzeti összefogással újították fel. Nagy Mózes ferences 

szerzetes három és fél évszázaddal ezelőtt alapított a város kantai részében iskolát, és 

megvetette az alapját a későbbi középiskolai oktatásnak. A kommunizmust így élte túl a 

középiskola, ám a rendház romos állapotba került. A céhes város patinás műemlékét csak az 

elmúlt években sikerült restaurálni és anyaországi támogatással új rendeltetést adni.  A kantai 

Szakképző Központban ma az iskolaalapító Nagy Mózes mellszobrának felavatásával 

megnyitották az új tanévet.  

 

Vajdaságban újabb állomásához érkezett a Vajdasági Magyar Szövetség szülőföldön maradást 

szolgáló programja. Ezúttal Topolyán avattak fel egy, a magyar kormány támogatásával 

megépült gyár-részleget, a Balkán egyik legnagyobb silóparkját.   

 

1947. decemberében erőszakkal kitelepített felvidéki családok érkeztek a Szabolcs-Szatmár 

megyei Kálmánházára, főleg Taksonyfalváról, illetve Diószegről, Jókáról és Rétéről 15 család. 

Ezt akkor lakosságcserének nevezték. Az utódok ma is őrzik az elszármazási hely emlékét, 

ennek bizonyossága az az emlékszobor is, amelynek felállítását a kálmánházi születésű Dr. 

Dávidné Hrotkó Ivetta kezdeményezte, akinek nagyszüleit Taksonyfalváról telepítették ki. A 

Mária szobor eredetijét, tavaly decemberben szentelték fel a magyarországi településen, s mint 

mondta az ötletgazda, ez a szobor a két falu közötti kapcsolat jelképe.  

 

A marosvásárhelyi Keresztelő Szent János plébániatemplom az egyházközség első írásos 

említésének 700., valamint a plébánia építésének 400. évfordulóját ünnepelte a hét végén. A 

marosvásárhelyi katolikus egyházközség az elmúlt 7 évszázadban hitéleti szolgálata mellett 

jelentős szerepet játszott az oktatás megszervezésében, iskolák alapításában és fenntartásában.  

Emellett a magyar közösség védelméért, az épített örökség és a kulturális értékek megőrzéséért 

is sokat tett a történelem nehéz korszakaiban - mondja Tamási Zsolt történész.  

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Népek Kultúrája rendezvény, a Maribor mellett Selnicén. Itt lépett fel a Dráva menti község 

Kapca énekkara is.  Magyar népdalokat énekeltek, de mint kiderült nem könnyű a magyar 

identitás megtartása a magyar határtól nem messze fekvő Kapcán. Erről is beszélgetett Zsoldos 

Barnabás az együttes vezetőjével Herzsenyák Máriával.  

 


